
رفت به من پول مي داد كه به مادرت برسانم. حالا 
پيشنهادش اين است كه اين گذشته را كنار بگذار 
و بيا من پول جور مي كنم كه تو بتواني پسرت را به 
دست بياوري. اين كليت رضا دردشتي است. حالا 
ما بخواهيم بابت اين زمان بيشتري صرف كنيم، 
چيزي را به دست نمي آوريم، چون مبناي فيلم ما 
اين است كه قرار است پولي داده شود كه بچه اين 
آدم كه نسل آينده مي شود از ايران خارج نشود و 
در ايران بماند و به پدرش برسد و مشكلات مالي 
و خشنودي كه به خود پدر گذشته، صرف پسرش 
نشود. من اصلًا كاري ندارم كه »معكوس« فيلم 
خوبي اس��ت يا نه. من معتقدم كه ما در كشوري 
زندگي مي كنيم كه حاشيه بر اصل غالب است. 
يعني وقتي در م��ورد نقد فيلم ح��رف مي زنيم 
نقد فيلم شكل نمي گيرد. ما با يك جهت گيري 

شخصي روبه رو هستيم. 
يك تيمي يك سال ونيم روي فيلمنامه كار كرده 
اس��ت يعني از چندي��ن فيلمنامه نويس مطرح 
مشورت گرفتم  و آنها خوانده و نظر داده اند و در دو 
دوره اين فيلمنامه اصلاح شده است و اين روال را 
رفتيم و ساختيم. حالا يك فردي مي گويد خوب 
نيس��ت، وقتي علت را مي پرسيم، دليل شخصي 
گفته مي شود. به نظر من نقد بايد جا پاي درستي 
داشته و منصفانه باشد و بر مبناي ساخته آن اثر 
در نظر گرفته شده باشد نه اينكه من منتقد چه 

چيزي دوست دارم. 
براي ساخت »معکوس« چه سختي هاي 

فني و تکنيکي از سر گذرانديد؟ 
سينماي ايران سينماي لخُت، كم حوصله و بسيار 
تنبلي است. برخي به اينكه دوربين دست بگيرند 
و داخل يك خان��ه، اتاق و بس��يار كم خرج قاب 
بچينند و هزينه زيادي هم نكنند، عادت كرده اند. 
اينكه بخواهند هزينه يك لانگ ش��ات كه شب 
باشد، باران باشد و ماشين مسابقه و... همه اينها 
تداركات حسابي مي خواهد. اينكه بالن بياوريم، 
ماشين تانكرآب و دو ماش��ين بياوريم كه اين دو 
ماشين تمرين كرده باشند با هم برخورد نكنند كه 
فيلم نخوابد و غيره همه اينها كار مي برد. سينما 
تعريف خودش را دارد، اينكه م��ا چند تا بازيگر 
بياوريم، يك فيلمنامه جلويش��ان بگذاريم دور 

هم جمع شويم، و اين بشود پيش توليد ما؟! نه اين 
پيش توليد نيست. 

در هاليوود بعضي از فيلم ها شش ماه پيش توليد 
دارندو بعد دو ماه ش��وتينگ مي كنند. برخي از 
فيلم ها در پيش توليد ساخته مي شود اما متأسفانه 
در سينماي ما تكنيك غالب نيست. مي آييم آنقدر 
ادا و اصول دربياوريم كه جلب توجه كنيم يا اينكه 
فيلم آنقدر بي رنگ و لعاب و خسته كننده است و 
فقط هم در ديالوگ مي گذرد تا تمام ش��ود. نيت 
من احياي ژانرهاست. ما در حال حاضر سينماي 
وحشت و ترس نداريم. ژانر فيلم هاي پليسي، ژانر 

جنايي نداريم. 
ما بايد براي مخاطب مانند يك رستوران فرهنگي، 
فيلم هاي متفاوتي داش��ته باشيم كه مخاطب بر 
مبناي حالش فيلم ها را تجربه كند. ما بايد ژانرها 
را زنده كنيم. بايد قصه جذاب و مفيد براي مردم 
بسازيم كه چشم و گوش بيننده از ديدنش لذت 
ببرد. در واقع قصه اي باشد كه به بيننده هيجان 
بدهد. در حال حاضر سينما ابزاري براي ارزيابي 
فرهنگي شده است. اما بخشي از سينما متكي به 
اين است كه مخاطب عام را به سمتي سوق دهد 

كه ذائقه اش را پايين بياورد. 
به نظر من بايد ژانر اكشن را زنده كنيم. ژانر اكشن 
و حادثه اي بايد حرف اول را بزند. سينماي امريكا 
ساليان سال اس��ت از طريق همين قهرمان هاي 
مارول و ژانر اكشن زنده مانده است و ميليارد ها 
دلار از اين ژانر به دس��ت مي آورد. وقتي قهرمان 

نسازيم تأثيرگذار هم نيستيم. 
در فيلم معكوس ما 40دقيقه مسابقه اتومبيلراني 
داريم. من ياد ندارم كه فيلمي در تاريخ سينماي 
ايران 40دقيقه اتومبيلراني داش��ته باشد. از اين 

بابت به نظر فيلمي تكنيكي است. 
ساختن فيلم هايي مثل »معکوس« كه 
در آن جلوه هاي ويژه ميداني مطرح 
است، كار سختي است. فکر مي كنيد 
باز هم به س�مت اين جنس از سينما 
برويد، واقعاً هزينه هاي توليد اين آثار 

بالا به نظر مي رسد؟ 
من به عنوان يك كارگردان خيلي لذت مي برم كه 
در واقع ميداني كار كنم، چون زندگي در فضاي 

ميداني اس��ت و همه لذت مي برند و كار ميداني 
حال همه ما را خوب مي كند. اما من در كارگرداني 
اين فيلم برايم تجربه شد و ديگر قرار نيست اين 
نوع فيلم در كارنامه من تكرار شود و فيلم بعدي ام 

را در زمينه، مسابقه اي بسازم. 
فيلم بعدي تان در چه ژانري خواهد بود؟

فيلم بعدي كه خواهم س��اخت، قطعاً يك فيلم 
تكنيكال ديگر است كه س��اختارش بسيار با اين 
فيلم فرق مي كند. بيشتر يك فيلم روانشناختي 
در ژانر ترس است با نام »لكنت«. اين فيلم شايد 
پرهزينه نباشد، اما فيلم سختي خواهد بود. دوست 
دارم سراغ كارهايي بروم كه سخت است و رس آدم 
را مي كشد. بسياري از عوامل فيلم گاهي دلشان 
براي توليد يك فيلم خوب تنگ مي ش��ود و من 
به عنوان بازيگر و كارگ��ردان در دو ژانر مختلف، 

اين حس را دارم. 
تصميم داريد بازيگري را به طور جدي 
ادامه بدهيد يا اينکه قصد اصلي تان براي 

ادامه كار در سينما، كارگرداني است؟
من از كودكي بازيگري را ش��روع كردم. از س��ن 
خيلي پايي��ن و تا ام��روز جلوي دوربي��ن بودم. 
بازيگري بخش بزرگي از وجود من اس��ت. تمام 
اين س��ال ها در اين زمينه تجربه كسب كردم. از 
همان دوران كودك��ي در خانواده فكر مي كردند 
قرار اس��ت كه من كارگردان بشوم اما ناخواسته 
بازيگري در تقدير من افتاد و برعكس خيلي ها كه 
دوست دارند بازيگر شوند، من از ابتدا كارگرداني 
را بيشتر دوست داشتم، چون پدرم كارگردان بود 

و كارگردان بزرگي هم بود. 
 آنچه ياد گرفتم گرامر سينما و ريشه هاي سينما 
بود. اينكه چه چيزي در س��ينما مطرح است و 
همين ط��ور آرام آرام در فيلم هاي ايش��ان كار 
كردم و بعد از جهان سينماي ايشان بيرون آمدم 
و وارد سينماي كلي شدم و بازيگري برايم رشد 

كرد و بزرگ تر شد. 
ذات من هميش��ه ي��ك بازيگر اس��ت، يعني در 
كارگردان��ي فيلم هايم هم وقتي ب��ا بازيگرهايم 
صحبت مي كنم، به عنوان ي��ك بازيگر با بازيگر 
صحبت مي كنم نه به عنوان يك كارگردان. اما در 
كشور ما كارگرداني همچون پدر يا مادري است 

كه مي خواهد بچه اش را در اين شرايط بزرگ كند 
كه البته كار سختي است. 

پول كار را تهيه مي كني��م، مراحل گرفتن پروانه 
س��اخت را مي گذرانيم و بعد مي رسيم به اينكه 
بازيگر نقش ها را پيدا كنيم. پي��دا كردن بازيگر 
در سنين مختلف مشكل ديگري است كه با آن 
مواجه مي شويم. بازيگر 14ساله بخواهيم بايد از 
كجا بياوريم. ما در بازيگري آپشن زيادي نداريم. 
بع��د از همه اين مش��كلات و س��ختي ها با همه 
گراني ها، فيلم را مي س��ازيم و بعد لابي پخش و 
جشنواره موضوع ديگري است كه با آن دست به 
گريبان مي شويم. اگر از افراد اصلي نباشيم و فيلم 
را ندهيم، دچار مشكلاتي مي شويم، اگر فيلم را 

بدهيم دچار مشكلات ديگر خواهيم شد. 
فيلمتان در جش�نواره فج�ر حضور 
داش�ت. در اين باره چ�ه تجربه اي از 

سر گذرانديد؟ 
فيلم من در جشنواره نابود شد. يك فيلم ديگري 
كه آماده نبود، در آخرين لحظه به جشنواره رسيد 
و فيلم من را بدون اينكه به م��ن بگويند، اكران 
كردند. تمام س��اختار من را به هم ريختند. اينها 
اين كار را با من كردند. حس عجيبي داشتم. شما 
از يك طرف تمام مشكلات و مباحث و سختي ها 

   زينب امجديان
فرزند مسعود كيميايي پس از دو دهه تجربه بازيگري سال گذشته 
با فيلم معکوس به عنوان يک فيلم اولي در جشنواره فجر حاضر بود؛ 
فيلمي كه در حال حاضر در سينماهاي كشور در حال اكران است. 
»جوان« با پولاد كيميايي پيرامون فيلم معکوس گفت وگو كرده است. 

    
ش�ما براي س�اخت فيلم معکوس زحمت يک كارگرداني 
سخت و دشوار را به جان خريده ايد اما به نظر مي رسد كه 
فيلم از فيلمنامه ضربه مي خورد. فکر نمي كنيد اگر براي 
فيلمنامه و خلق ش�خصيت ها بيش�تر هزينه مي كرديد 

نتيجه بهتري مي گرفتيد؟ 
اتفاقاً سختي فيلم معكوس اول از همه در فيلمنامه اش بود. قرار نبود فيلم 
معكوس يك فيلم صرفاً اكشن با يك قصه خيلي ضعيف باشد. به جهت 
اينكه تمام فيلم هايي كه در ژانر اكش��ن س��اخته مي شوند، اغلب طيف 
دراماتيك خيلي ساده اي دارند و از 10 دقيقه ابتداي فيلم مخاطب انتظار 

هياهوي تصويري و داستاني دارد. 
مخاطب به دنبال اين اس��ت كه يك چيزي منفجر يا خراب شود يا يك 
اتفاق هيجان انگيز برايش بيفتد. ما مي خواستيم در »معكوس« قصه اي 
داشته باشيم كه اول از همه يك درام اجتماعي باشد. قصد نداشتيم فيلمي 
سريع و خشن بسازيم. متأسفانه خيلي از آدم ها به محض اينكه چيزي 
مي بينند مثلًا، وقتي مي بينند در فيلم اتومبيلراني وجود دارد انتظار فيلم 

سريع و خشن را دارند. 
من مي خواستم در فيلم نشان دهم كه جابه جايي طبقات در اجتماع ما 
زياد است. سالار از طبقه متوسط است يا سياوش را مي بينيم كه كارگر 
است و ميل به پيش��رفت و ترقي دارد. او در كنج اتوبوس خودش جايي 
را درست كرده و لوستر گذاش��ته، كت و شلوار مي پوشد و براي خودش 
لايو مي گذارد و سعي مي كند گيتار بزند و فيلم ببيند به اين مفهوم كه 
بگويد من از يك طبقه ديگر هس��تم. آدم هايي كه به دنبال هويت خود 

مي گردند. 
يك بچه اي خيلي سخت و بد بزرگ شده اس��ت. پدرش در كودكي او را 
رها كرده و مادرش از روي خودخواهي به خاطر پركردن تنهايي خودش 
او را به دنيا آورده و يك مرد ديگري كه دوس��ت پدرش است او را بزرگ 
كرده است و در واقع هيچ گونه خويشاوندي به آن شكل ندارد. عصباني 
است و اين عصبانيت باعث مي شود كه تصميمي بگيرد كه نسل بعدي 
را هم تحت الشعاع قرار دهد. تصادفي كه اول فيلم انجام مي دهد، زنش 
مي ميرد، باعث مي شود كه بچه اش را از او بگيرند و برود زندان يعني تاريخ 
تكرار مي شود. پدر سالار بايد بيايد و بچه را نجات بدهد كه آخر فيلم اين 
اتفاق مي افتد. فيلم مسيري را طي مي كند تا پدر را وادار كند سر سفره 
خانواده اش برگردد. اينها مباحثي است كه در فيلمنامه به آن توجه شده 
است. سختي كار در اين بود كه اين دو فيلم را در هم تنيده اند. يعني فيلمي 
است كه قصه يكسري از آدم ها را كه گذش��ته و روابط پيچيده اي دارند 
روايت مي كند. نيت من اين بود كه دو جزيره را تجربه كنم. از يك طرف 
آدم ها، روابط و قصه هايشان را شكل بدهم و از طرف ديگر، اكشن قصه و 

حركت داستان به گونه اي باشد كه چشم نواز و تأثيرگذار باشد. 
پس شما »معکوس« را داراي فيلمنامه اي قوي مي دانيد؟ 

من فيلمنامه را فيلمنامه خوبي مي دانم. 
اين احس�اس رضاي�ت ش�ما از فيلمنامه عجيب اس�ت، 
ولي به نظر مي رس�د »معکوس« قصه اي س�رگردان دارد 
و ش�خصيت ها طوري هس�تند كه مخاطب با آنها درگير 

نمي شود و آنها را نمي فهمد. 
وقتي 30- 25 دقيقه فيلم را هزينه اكشن فيلم كنيد، قطعاً زمان كمتري 
براي گفتن قصه به وجود مي آيد. فيلمنامه بايد به اندازه اي جلو برود كه 
نياز دارد. اگر قرار باشد يكسري شخصيت ها را بيخودي نگه داريد و دائم 

در مورد آن صحبت كنيد، اين دليل بر خوب بودن فيلمنامه نيست. 
اينكه مي گوييد در خلق شخصيت ها بيشتر كار مي كرديد، شما ببينيد 
مثلًا »رضا دردشتي« كسي اس��ت كه قبلًا در كارخانه اي كار مي كرده 
كه اين كارخانه س��ال ها پيش بسته شده اس��ت و تنها چيزي كه از اين 
كارخانه بر جاي مانده، گاراژ كوچكي است كه رضا كارهاي تعميراتي و 
مكانيكي ماش��ين هاي قديمي را در آن انجام مي دهد. اين فرد، در واقع 
دوست صميمي پدر س��الار بوده و پدر س��الار از بچگي آنها را رها كرده 
است. او س��الار را بزرگ كرده و به او آموزش داده كه چگونه كار كند. در 
قصه ما سالار يك مسئله اي با رضا دارد. از او خوشش نمي آيد. اينگونه در 
ذهن سالار ايجاد شده كه دوست صميمي پدرش با مادرش رابطه داشته 
و پدر مجبور ش��ده آنها را رها كند. اين دلگيري را از رضا دارد و دائم رضا 
دردشتي تلاش مي كند آن را حل كند و بگويد من رابطه اي نداشتم و مادر 
تو عاش��ق پدرت بود و تنها كاري كه من كردم اين بود زماني كه پدرت 
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در فيلم غر نزده ام، س�ياه نمايي 
نکرده ام، نيامدم بگويم جامعه من 
بد است گراني است نه! فيلم من 
يک كارخانه اي را نشان مي دهد 
كه از كار افتاده و دست رانتخوار 
است و دوست ندارد اين كارخانه 
را راه بيندازد، چون خوابيده اش 

بيشتر برايش سود دارد

ديگر نيايي�م در رس�انه ها و راديو و 
تلويزيون بگوييم چرا اين سينماي 
ما ب�ه اين س�مت رفته اس�ت؟ اين 
اتفاق يک اتفاق تلخ است. من مدام 
مي شنوم كه چرا سينماي ما اينطور 
شده است؟ خودشان دارند فيلم هاي 
اجتماعي و هر فيلمي را كه ش�ريف 
اس�ت، كنار مي گذارند. از آن طرف 
فيلم هاي�ي كه يکس�ري آدم در آن 
شکلک درمي آورند و گريم متفاوت 

مي كنند مورد توجه قرار مي گيرد

سينماي ايران لخُت، كم حوصله و تنبل است
گفت وگوي »جوان« با پولاد كيميايي كارگردان فيلم در حال اكران »معکوس«

نيت من احياي ژانرهاست چون ما در حال حاضر سينماي وحشت يا ژانر پليسي و جنايي نداريم

را تحمل مي كنيد اما يك جايي ديگر خسته مي شويد. مگر چقدر ارزش 
دارد. مگر من به عن��وان كارگردان چقدر پول مي گي��رم. آن مبلغي كه 
مي گيريم بايد هزينه تهيه فيلم كنيم و بعد ببريم جشنواره و از آن دفاع 
كنيم. همه اينها را كه انجام داديم بعد باي��د بيفتيم در دام پخش. فيلم 
من در ماجرايي رفت كه دوست نداش��تم و واقعاً فكر نمي كردم اينطور 
بشود. حس پدري را دارم كه دوس��ت دارد فرزندش را به جايي برساند، 

اما شرايط مهيا نيست. 
چقدر در فيلمسازي تحت تأثير پدرتان هستيد و چقدر از 
ايشان متأثريد؟ در مقابل چه اندازه فکر مي كنيد مستقل 

از نگاه فيلمسازي ايشان حركت مي كنيد؟
من دوست داشتم در فيلم اول به س��ينما اداي دين كنم. هم به عنوان 
فرزند كيميايي و هم به عنوان كس��ي كه از درون س��ينماي كيميايي 
شناخته شده و بيرون آمده اس��ت. نمي خواستم سينما را ناديده بگيرم 
اما در عين حال مي خواس��تم لحن و نتيجه گيري خودم را داشته باشم 
و خودم آنطور كه دوست دارم به اين نكته نگاه كنم. بسياري مي گويند 
اين فيلم بسيار به سينماي كيميايي شباهت دارد و يك كپي از سينماي 
كيميايي است. به نظرم اينها افراد بي سوادي هستند، چون اصلًا نديده 
و متوجه نشده اند كه در فيلم چه اتفاقي افتاده است. فقط صرفاً يك رضا 
دردشتي را ديده اند كه كلاه شاپو دارد و ديالوگ ها يي كه نظم خاصي در 
نوشته ش��دن دارند، بيان مي كند. براي همين مي گويند اين كار كپي 
است. اما واقعيت اين نيست، المان هاي سينماي كيميايي براي من يك 
درس است. مثلًا در ديالوگ نويسي ش��ما به ريتم و آهنگ يك ديالوگ 
فكر مي كنيد. اينكه صرفاً هر چه را كه به نظر مي آيد  بنويسيد، ديالوگ 
نمي شود. ديالوگ نويس��ي س��اختاري دارد كه من آن را رعايت كردم. 
ديالوگ من هيچ ارتباطي به سينماي كيميايي ندارد؛ ديالوگ هاي من 

خيلي ساده، روزمره، محاوره اي و عادي است. 
يا مورد ديگر اينكه شخصيت فيلم من قهرماني كه هميشه در سينماي 
كيميايي آدم خوبي است، نيست. خيلي ها لايه اول و رويي را مي بينند. به 
بطنش فكر نمي كنند. همه اينها براي من درس خيلي بزرگي بود كه به 

اميد خدا در فيلم بعدي اتفاق بهتري برايم بيفتد. 
با توجه به سختي هايي كه در مسير س�اخت و توليد فيلم 

»معکوس « داشتيد، فکر مي كنيد در اكران نتيجه بگيريد؟
مشكل هميشگي كه براي سينما وجود دارد، بحث پخش است. اين فيلم 
درگير مشكلات لابي هميشگي پخش شد. قرار بود فروش»مسخره باز« 
كه تمام مي ش��ود، معكوس جاي آن بيايد. اما هنوز مسخره باز در حال 
اكران است و فيلم من هم اكران شده اس��ت. »مطرب« با 163سالن در 
كشور كار پخشش را شروع مي كند و فيلم معكوس با 33سينما در كل 

كشور اكران شده است. 
در قبالش من يك فيلم با ارزش هاي اجتماعي و تكنيكي س��اخته ام. در 
فيلم غر نزده ام، س��ياه نمايي نكرده ام، نيامدم بگويم جامعه من بد است 
گراني است نه! فيلم من يك كارخانه اي را نشان مي دهد كه از كار افتاده 
و دست رانتخوار است و دوس��ت ندارد اين كارخانه را راه بيندازد، چون 

خوابيده اش بيشتر برايش سود دارد. 
در تيتراژ آخر فيلم سالار از اين رانتخوار مي پرسد: تكليف اين كارخانه چه 
مي شود؟ مي گويد: بهش فكر مي كنم. اين بدان معناست كه مي خواهد 

كارخانه را راه بيندازد. يعني اين آشتي مي خواهد شكل بگيرد. 
متأسفانه ما برخي فيلم هايي را كه داراي ارزش هستند، له مي كنيم. برخي 
فيلم ها مدام قرباني فيلم هايي مي ش��وند كه قرار است بخندانند و چون 

مي خواهند بخندانند، همه سينما ها را بايد در اختيار بگيرند. 
اما ديگر نياييم در رسانه ها و راديو و تلويزيون بگوييم چرا اين سينماي ما 
به اين سمت رفته است؟ اين اتفاق يك اتفاق تلخ است. من مدام مي شنوم 
كه چرا سينماي ما اينطور شده است؟ خودشان دارند فيلم هاي اجتماعي 
و هر فيلمي را كه شريف است، كنار مي گذارند. از آن طرف فيلم هايي كه 
يكسري آدم در آن شكلك درمي آورند و گريم متفاوت مي كنند مورد توجه 
قرار مي گيرد. با توجه به شرايط س��خت جامعه، مردم وقتي مي خواهند 
هزينه سينما بدهند مي روند، فيلم كمدي مي بينند كه دلشان شاد شود. 
البته كمدي هم تعريف خاص خ��ودش را دارد. كمدي بايد داراي ارزش 
باشد، اينكه در فيلم يكي به يكي پس گردني بزند نمي شود كمدي! ما از 
اين دست كمدي ها زياد داريم. در پايان بايد بگويم، طبق معمول عدالت در 
اكران فيلم معكوس شكل نگرفت و فيلم در 33 سينما در كل كشور اكران 
شد بدون هيچ تبليغات شهري و بيلبوردي. متأسفانه فيلممان در بد ترين 
زمان ممكن و در بد ترين شرايط اكران شد. در شرايط بحث نا آرامي هاي 
تهران، بحث بنزين، بحث آلودگي هوا و بح��ث آنفلوآنزايي كه همه جا را 
گرفته است. حتي همين فصلي كه در آن هستيم فصل سخت و راكدي 
براي كار ماست. با اين شرايط كه پيش مي رود »معكوس« فيلمي خواهد 

شد كه قرباني تاريخ سينما مي شود و كاري هم نمي شود كرد.
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